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V sa 
Sunteţi o actriţă talentată, frumoa
să, inteligentă, dar, se spune, şi 
extrem de aprigă. Această dârzenie 
vă caracterizează dintotdeauna sau 
aţi căpătat-o în timp, datorită profe
siei? 
Cred că, într-adevăr, profesia m-a 
modelat, însă socotesc că, şi dacă 
n-aş fi devenit actriţă, tot o femeie 
puternică aş fi fost. Mereu mi s-a spus 
că sunt o lu ptătoare. Dar ce în
seamnă de fapt să fii o luptătoare? Să 
fii mereu victorioasă? Nu cred. Mai 
degrabă înseamnă să ai forţa de a te 
ridica de câte ori eşti lovită şi de a 
merge mai departe. în sensul acesta, 
poate că teatrul a fost cel care m-a 
modelat, ajutându-mă să cunosc 
mereu alţi oameni, a lte existenţe. 
Este imposibil să nu rămâi cu ceva 

f t .,, dau) s a uri 
din fiecare rol interpretat, nu  în 
înţelesul în care eşti gol şi aştepţi să 
te umpli cu ceva, ci în acela de a acu
mula noi şi noi experienţe. Şi toată 
această construcţie interioară şi-a 
pus amprenta pe viaţa mea întreagă. 
Eu şi personajele mele ne-am "ames
tecat" într-atât încât nici nu mai pot 
să mă delimitez de ele. E şi acesta un 
fel de a trăi. 

Cred că sunteţi un soi de aventuri
eră, în sensul că sunteţi atrasă de 
necunoscut. Ştiu, de pildă, că, deşi 
aveţi rădăcini în Moldova, la Piatra 
Neamţ, adică exact în locul unde 
mai demult (şi iată că, de o vreme 
încoace, iarăşi) cei mai talentaţi 
absolvenţi ai Institutului de Teatru 
din Bucureşti soseau în pas vioi 
pentru a-şi începe cariera, dum
neavoastră aţi preferat un alt loc: 
Timişoara. 
Nu ştiu dacă pot numi  noncon
formistă alegerea mea dintâi, care 
nici n-a fost Timişoara. Cunoşteam 
bine teatrul d in  provincie. Am 
absolvit l iceul la Botoşani  şi apu
casem să joc pe scena teatru lui  de 
acolo alături de Margareta Pogonat şi 
de promoţia cu care ea venise. Ei for
mau într-adevăr o generaţie. Pro
motia mea, cea din 1 964, n-a avut 
spirit de echipă. Nu s-a desprins un 
grup important care să p lece la 
Piatra Neamţ, de exemplu.  Noi 
aveam a lte gânduri. Eram, cum 
spuneai, aventurieri, doream să ne 
luăm viaţa în mâini  şi să răzbim sin
guri. La asta s-a adăugat orgol iu l  
meu de a merge într-un loc cu totul 
necunoscut. Trăgeau mulţi de mine 
la repartiţie, Vlad Mugur mă chema la 
Cluj să joc în Visul unei nopţi de 
vară, Gheorghe Leahu mă voia la 
Timişoara, cei de la Botoşani nu con
cepeau să nu mă duc acolo ... Dar eu 
m-am hotărît într-o cl ipă şi am mers 
la Galaţi. Era unicul teatru care nu 
trimisese nici  un reprezentant la 
repartiţie. La 1 august 1 964 m-am 
prezentat la post. Am coborît din 

tren, am întrebat din om în om unde 
se află teatrul, am ajuns şi am intrat în 
curte. Pe o bancă, stătea o femeie de 
o frumuseţe nemaivăzută. Am între
bat-o: "Ştiţi unde e Direcţia?" Şi-a 
scos ochelarii şi m-a privit cu nişte 
ochi fabuloşi, a lbaştri, care se termi
nau undeva pe la tâmple: "Dumneata 
eşti noua angajată?" "Da." "Dum
neata esti Florina Cercei? Eu sunt 
Gina Pat'richi. Îţi predau ştafeta." Ple
ca la Bucureşti. Aşa am cunoscut-o eu 
pe Gina Patrichi. N-am stat la Galaţi 
decât un an şi, pentru că în acest 
timp nu am scăpat de insistenţele 
directorului de la Timişoara, în stagi
unea următoare m-am mutat acolo. 

V-a priit Banatul? 
Foarte. Era şi o perioadă foarte fastă 
pentru teatrul de acolo. 

Fiind un oraş cu tradiţie universita
ră, teatrul are public tânăr ... 
Să ştii că publicul de atunci nu are 
nici o legătură cu cel de azi. 

Cu cel de după 1 989, mai ales. 
Adevărat. Eu am ajuns acolo în 1 965 
şi am rămas până în în 1 973. Era fan
tastic. Oraşul semăna cu cele occi
dentale. Am făcut turnee, tin minte, 
la Budapesta, or Timişoara, la vremea 
aceea, nu se deosebea cu mult de 
capita la Ungariei .  Acum, imediat 
după ce treci graniţa, la Năd lac, 
observi că te afli în România: totul e 
cenuşiu, murdar, trist. Atunci nu era 
aşa. Şi nu numai pe stradă, dar cât de 
cur()te erau pe atunci săli le de teatru, 
cele de operă sau de concert! Era şi 
un public pe care nu puteai să nu-l 
respecţi, pentru care te pregăteai 
îndelung ca să-I întâmpini şi pe care 
nu-l găseai la Bucureşti. 

Dar şi spectatorii se pregăteau să vă 
întâmpine, veneau la teatru îm
brăcaţi frumos, ca de sărbătoare ... 
Şi nu numai atât, ştiau să asculte, 
ştiau să aplaude. Ne respectau şi îi 
respectam. 



Cu ce regizori aţi l ucrat la Timi
şoara? 
Acesta a fost de fapt marele meu 
noroc. Al meu, al lu i  Ovidiu Iu l iu  
Moldovan, a l  celorlalţi actori care se 
aflau acolo. Pentru că am întâlnit-o 
pe Marietta Sadova, care, după ani 
grei de închisoare, nu avea drept de 
semnătură. Or, Gheorghe Leahu -
acel minunat om de teatru şi anima
tor nemaipomenit - i-a oferit acestei 
mari artiste şansa de a apărea din 
nou pe afiş. După cum şi E lenei 
Pătrăşcanu Veakis i-a redat dreptul 
de a-şi semna scenografi i le. Cu 
Marietta Sadova am atacat n işte 
roluri mari, unele dintre ele poate că 
nici nu se potriveau vârstei mele de 
atunci. Nu pot spune că a fost o mare 
regizoare, dar era o pedagogă de
săvârşită, aşa cum nu cred că se mai 
află astăzi. Sunt lucruri care, acum, mi  
se par fireşti, dar pe care ei i le 
datorez în mod deosebit. Ne învăţa 
să vorbim într-un anumit fel, să dăm 
importanţă cuvântului .  Aici vreau să 
fac o mică paranteză: dacă teatrul va 
renunţa la cuvânt, va renunţa la însuşi 
specificul său. Cuvântul este piatra lui 
de temelie, or un actor care nu ştie să 
stoarcă toată seva unei replici nu este 
un artist autentic. 

. 
Se dădea importanţa cuvenită ros
tîrii cuvântului şi în şcoală, sau v-a 
fost de folos doar întâlnirea cu 
Marietta Sadova? Pentru că şi dum
neavoastră, şi Ovidiu Iu l iu  Mol
dovan sunteţi nişte desăvârşiţi ros
titori. 
El a fost la clasa profesoru lu i  Pop
Marţian, iar eu la cea a lu i  Ju les 
Cazaban, dar aveam profesori extra-

ordinari de vorbire scenică. De altfel, 
actoria, vorbi rea, machiaju l ,  miş
carea scen ică fig u rau  pe acelaşi  
plan. 

Şi iată că, azi, machiorii sunt pe cale 
de dispariţie. 
Da, şi nu mi se pare firesc. Pentru că 
sunt profesii necesare, fără de care 
teatrul rămâne mai sărac. Întorcân
du-mă la începuturi, pot spune că 
Timişoara a fost, d in  punctu l de 
vedere al abc-ului  teatral, un bun 
reper pentru mine. În plus, ca o 
culme a norocului, am lucrat, paralel 
cu ceea ce făceam sub bag heta 
Mariettei Sadova, cu acel c iudat 
geniu pierdut a l  regiei româneşti, 
Aure l iu  Manea. Alături de creaţii 
majore ca Maior Barbara sau Elena 
din Troia, am putut face parte din 
echipa cu care Manea căuta acel 
teatru a l  semnelor, urmând imediat 
după moda happening-urilor. Era o 
piesă oarecare aceea cu care Aureliu 
Manea îşi începuse cariera t imi
şoreană: Cele patru anotimpuri de 
Wesker, ceva despre un cuplu care 
nu reuşea să mai comunice şi care, ca 
să-şi mai treacă timpul, mai gătea, 
mai se plictisea. N-am fi avut nici un 
sort de izbândă dacă n-ar fi intervenit 
fantezia nemărgin ită a lui Manea. El 
tocmai avusese un succes răsunător 
la Sibiu cu spectacolul  de diplomă -
Rosmersholm de Ibsen, dacă nu mă 
înşel. Însă, oricât de fanteziste erau 
creaţiile lu i, Manea nu renunţa nicio
dată la cuvânt, el întorcea textul pe 
toate feţele, îl descompunea ca să-i 
cadă bine, dar nu-l ignora. Renunţa, 
în schimb, aproape de tot la decor. 
Folosea doar elemente - un sfeşnic 
putea da i luzia că te afli într-un palat, 
o mantie răpciugoasă putea deveni 
cea mai scumpă blană de nurcă. 
Totul era folosit cu o ştiinţă a detal iu
lui  pe care nu o mai întrevăd la tinerii 

regizori. Era un amestec de şcoală 
clasică şi expresionistă. A fost mo
mentul în care Manea m-a asigurat 
că de aici încolo nu voi mai avea cum 

să mă manierizez, cum să înţepenesc. 
Şi de fapt, de atunci, toată viaţa mi 
s-a petrecut într-o continuă transfor
mare. Mulţi prieteni mă acuză că joc 
teatru şi-n viaţă. Nu cred că e aşa . 
Dimpotrivă. Pe scenă încerc să fiu 
firească, precum în viaţă. Şi niciodată 
nu m-am gândit că ştiu destul despre 
teatru. Mereu mai găsesc ceva de 
învăţat. De altfel, şi Marietta Sadova 
îmi spunea mereu: "Ţine minte un 
singur lucru, cincizeci la sută din ceea 
ce eşti şi cum te transformi acum, la 
prima tinereţe, vei purta cu tine toată 
viaţa pe scenă. Trebuie să ai grijă de 
acest dat al tău ca de o plantă. Că 
dacă te îmburghezeşti prea mu lt, 
dacă te sărăceşti, dacă te laşi prea 
mult purtată de dragoste -- pierzi ca 
actrită. Trebuie să renunti la multe 
tot t'impul, dacă vrei să faci această 
profesie". Şi pot spune acum, după 
36 de ani de carieră, că aşa este. 

Câtă vreme v-a fost bine la Timi
şoara, v-aţi gândit vreodată să ple
caţi spre Capitală? 
Nu. Sigur că Bucureştiul  reprezenta, 
ca pentru orice tânăr, un miracol, dar 
nu erau decât tresăriri. Şi poate că, 
dacă n-aş fi suferit o gravă întâm
plare în plan personal - mi-am pier
dut soţul -, aş fi rămas pentru tot
deauna la Timişoara. Gândeşte-te 
numai, pe vremea aceea montau pe 
scena timişoreană Penciulescu, Sa
dova, Esrig, Manea. Eu sunt dintre 
actorii care cred în puterea regizoru
lu i .  Iar Leahu, marele di rector de 
atunci, ştia şi el asta. Jucam câte opt, 
unsprezece premiere într-o stagiune, 
iar două-trei titluri tineau doi-trei ani 
afişul .  

, 
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Trecerea de la Timişoara la Bucu
reşti a fost lină? 
Venind la Bucureşti, eram conştientă 
că o iau de la capăt, însă nici nu 
mi-am închipuit că şapte ani de acto
rie şi vreo patruzeci de roluri princi
pale nu înseamnă chiar n imic. Dar 
aici alei le erau deja cucerite, jocurile, 
făcute. �i, de fapt, lucrul cel mai greu 
care mi se întâmpla venind la Bu
cureşti era acela că jucam numai 
comedie. Nu că mi-ar f i  displăcut, dar 
prea am avut parte, până prin '8 1 ,  

numai de roluri comice. �i, pe urmă, 
mă bântuia o vorbă aruncată de 
Penciulescu: "Să ai mare grijă, să nu 
joci doar comedie. Tu te afl i pe 
cea la ltă pantă". Or, eu eram ba 
Wanda în Gaiţele, ba Frosa în Idolu l  
şi Ion Anapoda, ba Dacia în Titanic 
vals, ba Zoe din Scrisoarea pier
dută . . .  �i, în plus, avea TNB-u l pe 
atunci un talent de a prelungi viaţa 
spectacolelor de comedie . . .  Zece ani 
am jucat în Gaiţele şi în Idolul şi Ion 
Anapoda. 

Şi cum aţi ieşit din acest impas? 
Sunt lucruri care l i se întâmplă numai 
unora. �i mie mi s-au întâmplat. E ca 
un miracol pe care, din păcate, nu 
orice actor talentat îl trăieşte. A venit 
peste mine, peste noi, ca o minune: 
Vassa Jeleznova. Am început lectu
.rile la sfârşitul anului 1 988, în noiem
brie. Era mare lucru să repeţi alături 
de George Constantin. Dar prima lec-

tură a fost complet derutantă pentru 
mine. Mi se părea ba că sunt prea 
tânără pentru personaj, ba că nu mi 
se potriveşte. Mai mu lt, binevoitorii 
îmi spuneau: "Cum o să faci asta? Tu 
eşti actriţă de comedie". 

Vi se pusese eticheta? 
Da. Mă si consolasem cu ideea că voi 
juca toa'te frumoasele, toate frivolele, 
toate capricioasele din dramaturgie. 
Dar miracolul a fost pentru toţi când 
ne-am apucat să facem cu adevărat 
acest spectacol. Nu pot povesti ce ni 
se întâmpla; era ceva atât de intim, 
atât de neaşteptat . . .  A fost un an în 
care nu am avut de-a face numai cu 
rolurile, ci am apucat şi să ne cu
noaştem pe noi înşine, deveniserăm 
o familie. Repetam prin cabine, prin 
foaiere, pe unde se nimerea. Apoi, 
dintr-o dată, a izbucnit spectacolul .  
Cred că măcar în acea cl ipă Dum-
nezeu ne-a fost alături. 

· 

Deşi v-a mers ·vestea că sunteţi o 
femeie aprigă, am remarcat la Pia
tra Neamţ, unde am fost împreună 
în juriu, că-i iubiţi mult pe tineri şi 
chiar şi pe tinerele actriţe . . .  
Nu stiu d e  unde m i  s-a dus vestea 
c-aş,fi aprigă, poate că sunt niţel cam 
rea de gură, dar nu sunt răutăcioasă. 
Sunt, e drept, mereu pusă pe îndrep
tat lucrurile, dar asta nu înseamnă că 
am raporturi proaste cu colegii. �i, în 
plus, nu sunt o egoistă. Sunt gata să 

primesc şi să dau sfaturi. Dar nu pot 
trăi indiferentă la ceea ce se întâmplă 
în jur. 

E şi motivul pentru care, în vremea 
din urmă, v-aţi implicat în condu
cerea teatrului? Cu riscul de a vă 
împărţi timpul de repetiţii cu �el 
dedicat treburilor administrative? 
Nu cred că e nevoie să-mi împart tim
pul. Dar ştii de ce m-am impl icat în 
povestea asta? Prea merg lucrurile 
într-un soi de devă lmăşie. �i nu c-aş 
crede că le pot eu îndrepta, dar cel 
puţin să pun umărul. Apoi, încă mai 
cred că TNB trebuie să aibă un loc al 
său bine determinat, să fie un model 
pentru celelalte teatre. Să aibă pro
pria lu i  l i n ie, un repertoriu solid, 
actori, regizori, scenografi de linia 
întâi. 

Sunteţi atât de frumoasă, atât de 
sociabilă . . .  Relele să vă fi ocolit? 
Profesia m-a vindecat de ele. Simplul 
fapt că pot citi o piesă, chiar fără s-o 
joc, mă umple de putere. Un perso
naj care a suferit mai mult decât mine 
şi care-şi depăşeşte condiţia devine 
pentru mine un model de urmat, un 
suport moral nebănuit. 

Aţi simţit vreodată că vă trădează 
profesia? 
Nu. Eu mă pot trăda; profesia, nicio
dată. 

Marinela Ţepuş 

�� Afise le 
F iind rea autorilor unei cărti

studiu dedicate teatrului, un personaj sus-pus ne�a 
sugerat fie să redactăm lucrarea "pe gratis", fie să 

mai lăsăm din preţ. La salariile noastre de 2 500 000 sau la 
pensiile de 1 500 000, suma pretinsă nu însemna decât 
un salariu înmulţit cu vreo cincisprezece luni, din cei 
zece-douăzeci de ani cât necesită o muncă serioasă în 
bibl ioteci şi arhive. Se dovedeşte, astfel, iar şi iar, că 
munca cu (cacofonie voită) cartea nu numai că nu � 
rentabilă, dar nu are nici . . .  preţ. 
ln România anului 200 1 ,  preţ are participarea, activă sau 
pasivă, a cui s-a nimerit să fie consilier. Acesta ia pe lună 
un salariu bunicei de 4 000 000, başca tot pe-atâta pentru 
că face parte din Consi l iu l  de administraţie al nu ştiu 
cărei. . .  regii. Preţ mai are şi mult-mediatizata sărbătoare a 
unui "ţigan de bani gata", care, la tăierea moţu lui 
micuţului Elvis (că doar nu voiaţi să-I boteze Ion!), a dăruit 
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naşilor două kilograme de aur. Las' că ştirea a furat din 
timpul afectat sărbătoririi lu i  Ion Besoiu, care, la 70 de ani, 
are în spate cincizeci de ani de teatru şi film . . .  
Dar, dacă tot veneam abătută de la . . .  negocieri, îmi zic: hai 
să trec prin parc, că e frumos şi cald. Şi iată, pe un panou 
încărcat cu afişe de anţărţ, zdrenţuite, zăresc rezumatul 
gândurilor mele: dintr-un colţ de afiş rupt mă priveşte rân
jind un ochi şi o jumătate de nas din chipul domnului 
Cerveni, de pe când ne îndemna să-I alegem preşedinte; 
din celălalt colţ, partea de sus a capului domnului Me
leşcanu, cu freza fără cusur; peste ei, intr-o rtmă, afişul noii 
premiere teatrale cu Medeea; peste toate, triumfal, un afiş 
proaspăt, în cinci culori: "Adrian Copilul-minune, curând în 
oraşul dumneavoastră". Al nostru, adică. 
Mă duc, mai bine, la bibliotecă. 

Ellsabeta Pop 


